

تغير المناخ والهجرة القسرية في المناطق الجبلية: ما هي الحلول؟

ندوة عبر الإنترنت منظمة بالشراكة ما بين الاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج التكيف مع المرتفعات
للكالة السويسرية للتنمية والتعاون

بمناسبة اليوم الدولي للجبال*

الجمعة 10 كانون الأول/ديسمبر 2021، 14:00 – 15:15 بتوقيت وسط أوروبا (توقيت جنيف)

معلومات أساسية

تعتبر الهجرة القسرية والتشرد بعد الكوارث من أشد العواقب المدمرة لتغير المناخ. ليست العلاقة بين الهجرة والبيئة لا سيما في المناطق الجبلية ظاهرة جديدة. في حين تلجأ المجتمعات المحلية الجبلية إلى الهجرة منذ فترة طويلة باعتبارها استراتيجية للتغلب على الموارد، والفرص المحدودة، تؤثر الهجرة القسرية إثر تغير المناخ بشكل متزايد على الجبال والمجتمعات المحلية في كل من المناطق المرتفعة والمنخفضة. تشكل الكوارث المرتبطة بالمناخ، والأحداث الكارثية مثل هطول الأمطار الغزيرة، أو الفيضانات، أو العواصف، أو الأعاصير، أو الجفاف، أو حرائق الغابات بشكل غير طبيعي تهديداً للمناظر الطبيعية التقليدية، وسبل العيش للمجتمعات المحلية أجمع.

* يحتفل باليوم الدولي للجبال يوم السبت، 11 كانون الأول/ديسمبر

ويتأثر المهاجرون، والأشخاص المشردون داخلياً، واللاجئون، والأشخاص عديمو الجنسية الأكثر بأزمة المناخ، إذ إنهم غالباً ما يفتقرون إلى الموارد للتكيف مع بيئة تتسم بعداء متزايد. بحسب مكتب المفوضية السامية للأمم المتحدة لشؤون اللاجئين، يضطر 20 مليون شخص بالإجمال سنوياً إلى مغادرة ديارهم والانتقال إلى مكان أكثر أمناً، مع إجبار العديد منهم على عبور الحدود كلاجئين. لقد حذرت الهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ مراراً وتكراراً من العلاقة بين حالات الطوارئ المناخية وأزمات الهجرة. قدر البنك الدولي أنه سيصل عدد المهاجرين بسبب المناخ إلى 143 مليوناً بحلول العام 2050 في ثلاث مناطق من العالم - أمريكا اللاتينية وإفريقيا جنوب الصحراء وجنوب شرق آسيا - إذا لم يتم اتخاذ أي إجراء.

وتشكل الهجرة تحديات إنسانية وإنمائية معقدة تستدعي اتخاذ إجراءات عاجلة وقيادة سياسية قوية للتصدي لهذه التحديات. ويجب على البرلمانين أن يحرصوا على أن تكون قدرة الإنسان على الصمود في المناطق الجبلية أولوية في بلدانهم. تعتبر البرلمانات، بمهامها التشريعية والرقابية والتمثيلية الأساسية، أساسية لضمان تنفيذ الالتزامات الدولية، والمواءمة مع الاستراتيجيات الوطنية والإقليمية

الأهداف

ستناقش هذه الندوة عبر الإنترنت الهجرة والتشرد الداخلي بسبب تغير المناخ في المناطق الجبلية واستكشاف مجموعة متنوعة من الحلول التي تزيد من قدرة المجتمعات المحلية الجبلية على الصمود والتكيف من خلال معالجة بعض الأسباب الجذرية للهجرة المناخية. تهدف الفاعلية إلى:

- زيادة الوعي بكيفية تأثير تغير المناخ على الحركة في المناطق الجبلية والمعرفة بأهمية تعزيز قدرة المجتمعات المحلية على التكيف مع تغير المناخ في المناطق الجبلية.
- تحديد الفرص وتبادل الممارسات الجيدة للبرلمانيين لتأدية دور أكثر نشاطاً في مواءمة السياسات الوطنية وتنسيقها لمعالجة الهجرة في سياق تغير المناخ والكوارث الطبيعية والتنقل.
- إطلاق **موقع حلول التكيف مع المرتفعات**، وهي مجموعة من الحلول والمشاريع المتعلقة بالتكيف مع المناخ المنفذة في جميع أنحاء العالم.



المشاركون

يتألف الجمهور المستهدف الرئيسي لهذه الندوة عبر الإنترنت من البرلمانيين والموظفين البرلمانيين. إلا أن الندوة مفتوحة أيضاً للمشاركين الآخرين بمن فيهم الخبراء الذين يدعمون عمل البرلمانات والمنظمات الدولية والمنظمات غير الحكومية والممارسون والباحثون في مجال التنمية.

منصة الفعالية واللغة

ستعقد هذه الندوة على منصة زووم Zoom باللغة الإنكليزية، مع ترجمة فورية باللغتين الفرنسية والإسبانية. وسيدعى المشاركون إلى طرح الأسئلة وتقديم التعليقات عن طريق الدردشة على منصة زووم Zoom. سيتناول المتحدثون عددًا مختارًا من الأسئلة والتعليقات.

التسجيل

ويُشجّع جميع المشاركين المهتمين على استخدام نظام التسجيل الإلكتروني المتوفر على الرابط التالي:
<https://www.eventbrite.com/e/climate-change-forced-migration-in-mountain-areas-what-are-the-solutions-tickets-204489372217>

المنظمون

وتنظم الندوة عبر الإنترنت مع برنامج التكيف مع المرتفعات، وهو برنامج يسعى إلى زيادة قدرة المجتمعات المحلية والنظم الإيكولوجية الجبلية على التكيف مع تغير المناخ. يتم تمويل البرنامج من قبل الوكالة السويسرية للتنمية والتعاون ويتم تنفيذه من قبل جامعة جنيف، ومعهد ستوكهولم للبيئة وشبكة زوي Zoi للبيئة، بالشراكة مع الاتحاد البرلماني الدولي.



Climate change and forced migration in mountain areas: What are the solutions?

Webinar co-organized by the Inter-Parliamentary Union (IPU) and the Adaptation at Altitude (A@A) programme of the Swiss Agency for Development and Cooperation (SDC)

In celebration of International Mountain Day*
10 December 2021, 14:00–15:15 CET (Geneva time)

Background

Forced migration and disaster displacement are among the most devastating consequences of climate change. The relationship between migration and the environment, especially in mountain areas, is not a new phenomenon. While mountain communities have long resorted to migration as a strategy to cope with limited resources and opportunities, forced migration due to climate change is increasingly affecting mountains and communities both upland and lowlands. Climate-related disasters and catastrophic events such as abnormally heavy rainfall, floods, storms, cyclones, droughts, or wildfires are threatening traditional landscapes and livelihoods of entire communities.

Migrants, internally displaced persons (IDPs), refugees, and stateless persons are impacted the most by the climate crisis, as they often lack the resources to adapt to an increasingly hostile environment. According to the Office of the United Nations High Commissioner for Refugees (UNHCR), on average, every year more than 20 million people have to leave their homes and relocate to a safer place, with many forced to cross borders as refugees. The Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC), has repeatedly warned about the nexus between climate emergency and migration patterns. The World Bank (WB) has estimated that climate migrants will reach 143 million by 2050 in three regions of the world – Latin America, sub-Saharan Africa, and Southeast Asia – if no action is taken.

The migration creates complex humanitarian and development challenges that call for urgent action and strong political leadership to deal to with these challenges. Parliamentarians should make sure that mountain resilience is a priority in their countries. Parliaments, with their core legislative, oversight, budgetary and representation functions, are key to ensuring the implementation of international commitments, and alignment with national and regional strategies.

Objectives

This webinar will discuss migration and internal displacement due to climate change in mountain areas and explore a variety of solutions that increase mountain communities' resilience and capacity to adapt by addressing some of the root causes of climate migration. The event aims to:

- **Increase awareness** of how climate change is impacting mobility in mountain regions and **knowledge** on the importance of enhancing community resilience and promoting climate change adaptation in mountain regions.
- **Identify opportunities** and **share good practices of parliamentarians** to play a more active role in the alignment and harmonization of national policies to address migration in the context of climate change and disasters and mobility.
- **Launch** the [Adaptation at Altitude Solutions Portal](#), a collection of climate adaptation solutions and projects implemented around the world.

* International Mountain Day 2021 is celebrated on Saturday, 11 December.

Participants

The main target audience for this webinar are parliamentarians and parliamentary staff. However, the webinar is also open to other participants including experts supporting the work of parliaments, international organizations, non-governmental organizations, and development practitioners and researchers.

Event platform and language

The event will be hosted on Zoom in English, with simultaneous interpretation in French and Spanish.

Participants will be invited to submit questions and comments via chat on the Zoom platform. A selected number of questions and comments will be addressed by the speakers.

Registration

All interested participants are encouraged to use the online registration system available on [Eventbrite](#).

Organizers

This webinar is organized with [Adaptation at Altitude](#), a programme which strives to increase the resilience and adaptive capacity of mountain communities and ecosystems to climate change. The programme is funded by the Swiss Agency for Development and Cooperation (SDC) and implemented by the University of Geneva, the Stockholm Environment Institute (SEI) and Zoi Environment Network, in partnership with the Inter-Parliamentary Union.

